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1. Előterjesztés

Tisztelt Képviselő-testület!

Fazekas Csilla önkormányzati képviselő (a továbbiakban: Képviselő) 2023. március 28. napján 
Váradiné Naszályi Márta polgármesterhez (a továbbiakban: Polgármester) interpellációt 
nyújtott be „Gyermekek oltási támogatása" tárgyában (a továbbiakban: Interpelláció).

A Képviselő Interpellációjában előadta, hogy:

A Budavári Önkormányzat támogatja a kisgyermekek rotavirus okozta hasmenés elleni 
védőoltás beadását, a kullancs-encephalitis elleni védőoltás beadását, illetve az 
agyhártyagyulladás elleni védőoltás beadását azok számára, akiknek a gyermekorvos 
javasolja az ide vonatkozó önkormányzati rendeletben szereplő feltételek szerint. Oltási 
támogatásként az Önkormányzat biztosítja az oltóanyagot.

A Népjóléti, Oktatási, Kulturális és Sport Bizottság a Szociális és Intézménytámogatási 
Irodához beérkezett kérelmek alapján, az irodavezetővel egyeztetve rendszeresen tart 
rendkívüli üléseket a rendes üléseken kívül is, amikor szükség van a támogatásokról való 
mielőbbi döntéshozatalra, általában havonta kétszer. Polgármester asszony egy interjúban 
azt állította, hogy nagyon sok kerületi kisgyerek azért nem kaphatta meg az oltási 
támogatást, mert hónapokon át húzódott az elbírálás. Hozzám, a Bizottság elnökéhez 2022. 
november 24-e óta, mióta ezeket a feladatokat ellátom, nem érkezett olyan jelzés, hogy 
bárki, aki kérte, és gyermeke jogosult is lett volna az oltásra, nem kapta volna meg azt.

Tisztelt Polgármester Asszony!

Kérem, hogy biztosítsák rendelkezésemre azokat a pontos adatokat (tekintettel a személyes 
adatok védelmére), amire ezt a kijelentését alapozza.

Érdeklődni szeretnék továbbá, hogy bár a 2023-as munkaterv szerint a februári rendes 
testületi ülésen döntenünk kellett volna a védőoltások beszerzéséről az idei évre, ez miért 
nem történt meg? Ez a késlekedés okoz-e fennakadásokat a gyermekek oltással való 
ellátásában?



A Polgármester a Budapest I. kerület Budavári Önkormányzat 2023. március 30-án tartott 
Képviselő-testületi ülésén az Interpellációra az alábbi választ adta:

A szociális és gyermekjóléti gondoskodást nyújtó ellátásokról szóló önkormányzati rendelet 
világosan szabályozza az oltóanyagok beszerzésére vonatkozó eljárást. Nem is volt ezzel 
probléma egészen addig, amíg a kormánypárti képviselők át nem vették az önkormányzati 
bizottságok irányítását, és be nem hozták a saját szakértőiket. Szóval egészen mostanáig 
nem volt semmi probléma az oltóanyagok beszerzésével, pedig túl vagyunk egy 
világjárványon is. Vegyük akkor sorba, hogy hogyan alakult most, az önök közreműködésével 
ez a folyamat. Az oltóanyagok beszerzésére a hivatal időben megtette a megfelelő lépéseket; 
indikatív árajánlatok be is érkeztek. 2022. évben oltóanyagokra kifizetett összeg 
figyelembevételével valószínű lett, hogy felmerülnek bizonyos közbeszerzési kérdések, ezért a 
hivatal az önök által behozott dr. Barna Orsolya ügyvédnőhöz fordult szakértői állásfoglalást 
kérve. Az önök szakértője 2023. február 28-án küldött írásos tájékoztatásában választ adott 
a feltett kérdésekre - ez ugye már öt nappal van a februári testületi ülés után, - és nemzeti, 
nyílt eljárást javasolt az oltóanyagok beszerzésére. Az irodavezető megkereste az ügyvédnőt, 
és megküldte részére a közbeszerzési eljárás elindításához szükséges információkat, amely 
alapján kérte az eljárás előkészítését, az ajánlati felhívás és ajánlati dokumentáció 
összeállítását. Az ügyvédi iroda munkatársa csak most, ezen a héten egyeztetett telefonon a 
Szociális és Intézménytámogatási Iroda vezetőjével. Ez a rendkívül bonyolult és elhúzódó 
eljárás komoly problémákat okoz; emiatt a Budavári Önkormányzat nem tud oltóanyagokat 
rendelni. És igen, az elhúzódó folyamat miatt igazolhatóan volt olyan eset, hogy egy család 
nem kaphatta meg időben az agyhártyagyulladás elleni védőanyagot, oltóanyagot. Mind 
ezek ellenére a védőoltások biztosítása érdekében sikerült elérni, hogy a Budavári 
Önkormányzat Egészségügyi Szolgálata segítséget nyújtson az önkormányzat részére, és 
megrendelje, illetve biztosítsa az oltóanyagokat addig, amíg az önkormányzat nem tud 
oltóanyagokat beszerezni. Tisztelt képviselő asszony, amikor a kormánypárti képviselők 
benyújtották az általuk összeállított SZMSZ-t, és átvették a bizottságok irányítását, 
visszavágták a polgármester eddigi hatásköreit, már akkor jeleztem, hogy ez súlyos 
veszélyekkel járhat a lakosság igényeinek szakszerű ellátására nézve. A megkésett 
oltástámogatás ügye pontosan ebbéli félelmeimet igazolja.

A Képviselő az ülésen viszont válaszában így fogalmazott:

Azt továbbra sem értem, hogy nekem, a bizottság elnökének, akinek a feladatába tartozik az 
oltások elbírálása, miért nem jelezte senki, hogy valaki - Ön szerint igazolhatóan - nem kapta 
meg ezt az oltást. És azt állítani, hogy egyébként a beszerzés miattunk csúszna, ez ismét elég 
erős csúsztatás, ugyanis ha jól tudom, a tavalyi évben is volt probléma az oltások 
beszerzésével. Feltételezem, hogy előbb kellene gondolkodni a kérdésben. Ha jól tudom, 
akkor jogszabályt is kellett módosítani, hogy végül aztán tavaly utólag számolhassák el a 
szülők az oltásokat. Egyébként épp a legutóbbi ülésre Ön be is nyújtott egy előkészítetlen 
előterjesztést hasonló javaslattal, hogy ne az önkormányzat szerezze be ezeket az 
oltóanyagokat. Nem igazán értem, hogy miért szeretne ettől a feladattól megszabadulni, 
hiszen nyilván az önkormányzat szempontjából sokkal kedvezőbb, hogy ha így szerezzük be 
az oltóanyagot, és nem utólagosan számolhatnak el ezzel a szülők.



A Polgármester interpellációra adott válaszát a Képviselő nem fogadta el, melynek 
következtében a Képviselő-testület - mivel a Képviselő-testület elé került szavazásra - az 
ügyben úgy döntött és úgy határozott, hogy a választ nem fogadja el és kijelölte a Népjóléti, 
Oktatás, Kulturális és Sport Bizottságot az Interpellációban foglaltak kivizsgálására.

A 2022. december 15-én elfogadott 2023-as munkaterv szerint a 2023. február 23-ai ülésen 
fogadta volna el az oltóanyagok beszerzésére vonatkozó szerződést a képviselő-testület.

A Dr. Barna Orsolya Ügyvédi Irodával - bár már a 2022. december 15-ei testületi ülésen 
döntöttünk róla - a hivatali késlekedés miatt csak 2023. február 14-től van szerződése a 
Budavári Önkormányzatnak.

2023. április 6-án kértük az ügyvédnőt, hogy küldje át az oltóanyag beszerzéssel kapcsolatos 
Hivatallal folytatott levelezést:

Az elektronikus levelezés tanúsága szerint 2023. február 27-én kért az ügyvédnőtől 
állásfoglalást az oltási beszerzéssel kapcsolatban az aljegyző, amire ő másnap, február 28-án 
válaszolt is. Az eddig az oltóanyagok beszerzése az Önkormányzat saját belső beszerzési 
szabályzatai alapján lettek lefolytatva. A Szociális és Intézménytámogatási Iroda tájékoztatása 
alapján az oltóanyagok beszerzése az idei évben azonban lehet, hogy meghaladja majd a 15 
millió forintot, ezért egybeszámítástól függően nemzeti nyílt eljárást javasolt az ügyvédnő. 
Megállapítható tehát, hogy már a kérést is a februári rendes testületi ülés (február 23.) után 
4 nappal kapta meg az Ügyvédi iroda, így lehetősége sem lett volna előbb válaszolni.

A február 23-ai ülésre a polgármester benyújtott egy jogszabályellenes előterjesztést, 
amelyben nem szerepelt a javasolt döntés költségvetési vonzata, fedezetének megjelölése, a 
döntéshozatal módjára, az elfogadásához szükséges szavazattöbbségre vonatkozó jogszabályi 
hivatkozás. A döntés előzményeit és a döntéshozatal indokait sem mutatta be kellő 
részletességgel az előterjesztés, az állítások alátámasztására konkrét bizonyítékokat nem 
tartalmazott. Az előterjesztés lényege az volt, hogy a szociális és gyermekjóléti pénzbeli, 
természetbeni és személyes gondoskodást nyújtó ellátásokról szóló 6/2015. (II. 27.) 
önkormányzati rendelet szerinti oltási támogatás rendszere úgy módosuljon, hogy a jövőben 
az oltóanyagok beszerzése ne az Önkormányzat beszerzésében valósuljon meg, hanem a 
szülők a gyermekorvos javaslata alapján egyedileg szerezzék be az oltóanyagot és az 
Önkormányzat utólagosan téríti meg azok díját. Ez a döntés a folyamatban lévő 2023. évi 
oltóanyagok beszerzésére vonatkozó beszerzési eljárást és annak eredményeképpen 
létrejövő oltóanyagok beszerzésére vonatkozó adásvételi szerződést és együttműködési 
megállapodást nem befolyásolja. Viszont úgy tűnik a tények alapján, hogy ekkor még nem is 
volt folyamatban a beszerzés.

Március 16-án a Városüzemeltetési és Beruházási Iroda vezetője kérte az ügyvédnőtől az 
ajánlati felhívás és ajánlati dokumentáció összeállítását, majd 23-án újra kérte a 
városüzemeltetési ügyintéző az eljárás előkészítését, ami március 31-én került elküldésre az 
Önkormányzatnak.
Erre április 14-én visszajelzett a Városüzemeltetési és Beruházási Iroda vezetője a Szociális és 
Intézménytámogatási Iroda észrevételeivel. Április 18-án pedig a Barna Orsolya Ügyvédi



Iroda elküldte az átnézett anyagokat, és a szerződéstervezetet is a Hivatalnak. További 
információnk nincs az ügy menetéről.

A Dr. Barna Orsolya Ügyvédi Iroda tehát korábban nem is tudott volna foglalkozni a 
kérdéssel, de természetesen az lett volna a leghatékonyabb, ha az oltóanyag beszerzéssel 
kapcsolatos szerződés már a februári rendes testületi ülésre, vagy akár még korábban 
beérkezik. Jóval előbb érdemes gondolkozni a beszerzéssel kapcsolatban. A tavalyi szerződés 
tárgyalásakor a Gazdasági és Jogi Bizottság is felvetette, hogy pontosan hogyan került 
kiválasztásra az adott cég, a beszerzési eljárás több kérdést is felvetett.

2022 júniusában módosítani kellett a szociális és gyermekjóléti pénzbeli, természetbeni és 
személyes gondoskodást nyújtó ellátásokról szóló 6/2015. (II. 27.) önkormányzati rendeletet 
(szociális rendelet) is az alábbiak szerint, ebben az időszakban az oltási támogatások 
elbírálását átruházott hatáskörben a polgármester gyakorolta:

„7. § A szociális és gyermekjóléti pénzbeli, természetbeni és személyes gondoskodást nyújtó 
ellátásokról szóló 6/2015. (II..27.) önkormányzati rendelet 26. §-a a következő (6)-(8) 
bekezdéssel egészül ki:
„(6) Az az oltási támogatásra jogosult kérelmező, akinek a) 2022. január 01. napjától 2022. 
július 31. napjáig terjedő időszakban került gyermeke részére oltási támogatás 
megállapításra, és b) a gyermek részére az oltóanyagot az önkormányzat nem tudta 
biztosítani, és c) a kérelmező megvásárolta az oltóanyagot egyszeri pénzbeli támogatásra 
jogosult.
(7) A (6) bekezdés szerinti esetben a kérelemhez csatolni kell az oltóanyag megvásárlásáról 
szóló az oltóanyagot és annak vételárát tartalmazó gyógyszertári igazolást.
(8) A (6) bekezdés szerinti esetben az egyszeri pénzbeli támogatás összege a gyógyszertári 
Igazolásban szereplő oltóanyag vételára, de maximum
a) rotavírus okozta hasmenés elleni védőoltás esetén 11 000 Ft,
b) kullancs elleni védőoltás esetén 7 000 Ft,
c) agyhártyagyulladás elleni védőoltás esetén 26 500 Ft."

A Polgármester idén megint módosítani kívánja a szociális rendeletet, a képviselő-testület 
elé a 2023. április 27-ei ülésre benyújtott előterjesztés szerint:

2. § A szocialis es gyermekjoleti penzbeli, termeszetbeni es szemelyes gondoskodast nyujto 
ellatasokrol szolo 6/2015 (II.27.) onkormanyzati rendelet 26. § (6)-(8) bekezdese helyebe a 
kovetkezo"rendelkezes lep:

„(6) Az az oltasi tamogatasra jogosult kerelmezo" akinek
a) 2023. januar 01. napjatol 2023. augusztus 31. napjaig terjedo"ido'szakban került gyermeke 

reszere oltasi tamogatas megallapitasra, es
b) a gyermek reszere az oltoanyagot az onkormanyzat nem tudta biztositani, es
c) a kerelmezo"megvasarolta az oltoanyagot 
egyszeri penzbeli tamogatasra jogosult.

(7) A (6) bekezdes szerinti esetben a kerelemhez csatolni kell az oltoanyag megvasarlasarol 
szolo az oltoanyagot es annak vetelarat tartalmazo gyogyszertari igazolast.



(8) A (6) bekezdes szerinti esetben az egyszeri penzbeli tamogatas osszege a gyogyszertari 
igazolasban szereplo"oltoanyag vetelara, de maximum
a) rotavirus okozta hasmenes elleni vedo'oltas eseten 16 000 Ft,
b) kullancs elleni vedo'oltas eseten 9 500 Ft,

c) agyhartyagyulladas elleni vedo'oltas eseten 35 000 Ft."

Ezek a költségek vélhetően magasabbak, mint amennyiért egy beszerzési eljárás keretében 
meg tudná vásárolni az Önkormányzat az oltóanyagokat közvetlenül a gyártótól, 
forgalmazótól.

A Polgármester valótlanul állította válaszában azt, hogy a szociális rendelet határozza meg az 
oltóanyagok beszerzésének szabályait és az oltási támogatásra irányuló kérelmek 
elbírálásának a Bizottságra történő átruházása az oka a késedelmes beszerzésének. A 
valóságban azonban az oltóanyagok beszerzésének előkészítése nem a Bizottság feladata. A 
Bizottság kizárólag az oltási támogatás tárgyában benyújtott kérelmek elbírálásra jogosult. Az 
oltóanyagok beszerzésére értékhatártól függően a beszerzési vagy a közbeszerzési 
szabályzatot kell alkalmazni, melyek Bizottságra vonatkozóan hatáskört nem tartalmaznak.

A 2022. év tapasztalatai alapján még inkább indokolt lett volna időben gondoskodnia a 
Polgármesternek - irányítási jogkörében - a beszerzés előkészítéséről, az eljárás 
megindításról.

2023. április 11-én a Jegyzőtől kértünk tájékoztatást:

A polgármester azt mondta az interpellációra adott válaszában, hogy igazolhatóan volt 
olyan eset, hogy egy család nem kapta meg az agyhártyagyulladás elleni védőoltást.

Kérem, hogy az ezt alátámasztó dokumentumokat küldjék át részemre, valamint azt is, hogy 
az idei évi oltóanyag-beszerzéssel kapcsolatban mikor, milyen lépések történtek?

A megkeresésre ezidáig vártuk a választ, de nem kaptunk, ezért kerül most sürgősséggel 
benyújtásra az előterjesztés.

Fent ismertetettek alapján kérem a Képviselő-testületet az előterjesztés megtárgyalására és 
a határozati javaslat szerinti döntésre.

Tájékoztatom a Képviselő-testületet, hogy jelen döntésnek nincs költségvetési vonzata.

A Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 2011. évi CLXXXIX. törvény (a továbbiakban: 
Mötv.) 46. § (1) bekezdése alapján az ülés nyilvános, továbbá az Mötv. 50 §-a alapján 
levezethető főszabály szerint a Képviselő-testület egyszerű többséggel szavaz.

2. Döntési javaslat



Budapest I. kerület Budavári Önkormányzat Képviselő-testületének .../2023. (....) 
önkormányzati határozata Fazekas Csilla önkormányzati képviselő által benyújtott 
„Gyermekek oltási támogatása" tárgyú interpelláció kivizsgálásáról

1. Budapest I. Kerület Budavári Önkormányzat Képviselő-testülete a Népjóléti, Oktatási, 
Kulturális és Sport Bizottság Fazekas Csilla önkormányzati képviselő által benyújtott 
„Gyermekek oltási támogatása"; tárgyú interpellációra adott polgármesteri választ 
kivizsgálása során tett megállapításait megismerte, és az abban foglaltakra tekintettel 
megállapította, hogy a Polgármester a sajtóban, illetve az interpellációra adott válaszában 
tett állítását nem tudta igazolhatóan alátámasztani. Jogszabályi hivatkozásai során valótlan 
következtetéseket vont le, és a Népjóléti, Oktatási, Kulturális és Sport Bizottságot negatív 
színben tüntette fel a Polgármester a Polgármesteri Hivatal tekintetében gyakorolt irányítási 
joga gyakorlása hiányosságainak elfedése érdekében.

2. Budapest I. Kerület Budavári Önkormányzat Képviselő-testülete felkéri a Polgármestert és 
a Jegyzőt, hogy az oltóanyagokat érintő beszerzési eljárás lefolytatásáról mindig már a 
tárgyévet megelőző év végén gondoskodjanak, azaz legkésőbb a 2023. decemberi rendes 
testületi ülésen döntsön a képviselő-testület a 2024. évi oltóanyag beszerzésekről annak 
érdekében, hogy ne legyenek ellátási problémák.

Budapest, 2023. április 25.

Végrehajtásért felelős: Polgármester
Határidő: 2. pont tekintetében 2023. december 14.


